

Mr. Bowell said if the Government recognized the delegates from Red River, when they had recognized the Provisional Government—

Hon. Sir Francis Hincks—No, no.

Mr. Bowell—Well if that was the case, the clause of the member for North Lanark's Bill, retaining in office the present officials, would confirm in their places officials, whom he saw by papers recently received, were being sworn in. He must say that the remark of the member for Colchester, about insulting the representatives of the people of the Territory, grated on his ears and also on those of the other members of the House. He (Mr. Bowell) wanted to know whether those gentlemen, who has been driven out of the Territory, on account of their loyalty, had been consulted by the Government prior to the introduction of this Bill. The general impression of the country was that they had not, and their opinions even had not been asked, until after the Bill had been prepared; and, if that was the case, he desired to have it understood, with regard to Judge Black, that he (Mr. Bowell) could not regard him in the same favourable lights as the member for Lambton, holding that he, perhaps more than any other man in the Territory, was responsible for the outbreak.

Hon. Sir Francis Hincks said, in reference to the enquiry that had been made by the hon. member, that there was a point that had not been brought in mind, and it was this, that certain persons had been specially invited to represent their grievances here; invited, he might say, at the desire and certainly with the concurrence of Her Majesty's Government, because the words of the Governor General inviting them were almost dictated by the Secretary of State, for the colonies. Now he (Sir Francis Hincks) did not think the persons to whom the hon. member had referred were in that position, the position of persons having grievances to represent. They had no grievances, and had not therefore been asked to send persons to state them. As for himself, he had no wish to take any prominent part in these proceedings, but he might say he had had several interviews, satisfactory interviews, with the gentlemen to whom the hon. member referred; but with regard to the delegates, he had never seen one of them except Judge Black. With Judge Black, however, he had never spoken, he having been simply pointed out to him, and with regard to Father Ritchot and Scott, he had never seen them—(hear, hear)—or exchanged a word of any kind with them.

M. Bowell dit que si le Gouvernement avait reconnu les délégués de la Rivière Rouge quand ils ont accepté le Gouvernement provisoire...

L'honorable sir Francis Hincks—Non, non.

M. Bowell—Si tel est le cas, l'article du projet de loi du député de Lanark-Nord, en vertu duquel on maintiendrait en fonctions les directeurs actuels, confirmerait dans leur poste ces directeurs qui, d'après des documents qu'il a reçus récemment, sont maintenant assermentés. Il ajoute que la remarque du député de Colchester insultant les représentants de la population du Territoire lui agaçait les oreilles de même que celles des autres membres de la Chambre. Il (M. Bowell) veut savoir si ces messieurs, qui ont été expulsés du Territoire en raison de leur loyauté, avaient été consultés par le Gouvernement avant la présentation du projet de loi. Dans le Territoire, l'impression générale des gens est que cela n'avait pas été fait, qu'on n'avait même pas demandé leur opinion avant la rédaction du projet de loi; et si tel était le cas, il souhaitait que l'on comprenne bien, en ce qui regarde le juge Black, qu'il (M. Bowell) ne pouvait le voir sous un jour aussi favorable que le député de Lambton, prétendant qu'il avait peut-être une plus grande responsabilité dans l'incident que tout autre homme du Territoire.

L'honorable sir Francis Hincks dit, relativement à l'enquête faite par l'honorable député qu'un point n'avait pas été soulevé, soit que certaines personnes avaient été spécialement invitées à présenter leurs griefs; invitées, pourrait-il préciser, selon le vœu et certainement avec l'accord du Gouvernement de Sa Majesté, parce que les termes utilisés par le Gouverneur général pour les inviter ont été presque dictés par le secrétaire d'État aux Colonies. Maintenant, il ne pense pas que les personnes dont parlait l'honorable député, étaient en mesure de présenter des griefs. Elles n'avaient aucun grief et par conséquent, on ne leur a pas demandé de déléguer quelqu'un pour en présenter. Quant à lui, il ne souhaitait prendre aucune part importante à ces procédures, mais il pourrait dire qu'il a accordé plusieurs entrevues, des entrevues satisfaisantes, aux personnes dont parlait l'honorable député; quant aux délégués, il n'en avait jamais vus à part le juge Black. Il n'a cependant pas parlé au juge Black, on le lui a simplement montré; pour ce qui est du Père Ritchot et de M. Scott, il ne les a jamais vus (Bien parlé!) et n'a échangé aucune parole avec eux.